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1. Molim vrlo kratku biografiju, osim onoga što svi već znaju – vrlo ste angažirani predsjednik udruge Prijatelji životinja... Kad ste i kako odlučili postati aktivist u borbi za zaštitu prava životinja i tome, zapravo, posvetiti život?

Bio sam znatiželjno dijete koje nije uzimalo svijet zdravo za gotovo, već sam tražio odgovore na mnoga pitanja. U osnovnoj školi morao sam se preseliti iz grada na selo i tu je sve počelo. Kada sam vidio vlastitim očima što se događa sa životinjama, odlučio sam ne jesti meso. Nisam znao za vegetarijanstvo ni veganstvo, jednostavno sam samo odlučio ne jesti životinje. Nisam to više mogao bez obzira na prijetnje roditelja i ruganje drugih učenika. Kad sam se vratio u Zagreb i krenuo u srednju školu počeo sam puno čitati i našao brojne razloge da postanem vegan, što sam i učinio. Htio sam prenijeti svoja saznanja drugima, pomoći životinjama, promijeniti svijet i tako sam počeo promovirati prava životinja. S nekoliko istomišljenika odlučio sam pokrenuti aktivističku grupu koja bi skretala pozornost na rješenja za bolji odnos prema životinjama. Pritom nam je bio poticaj iskreno suosjećanje prema drugim živim bićima, želja za stvaranjem nenasilnog društva i osjećaj za pravednost. Danas sam ponosan na svoje odluke.

2. Jedno je voljeti životinje, a drugo je aktivno se angažirati na njihovoj zaštiti – koja je razlika, po Vama?

Mnogi za sebe kažu da vole životinje, ali najčešće to ostane samo na riječima. U osnovnoj školi znao sam da svoje stavove moram izgraditi djelima, da želim aktivno raditi na poboljšanju sebe i nepravednoga svijeta u kojem sam se našao. Danas savjetujem svima da se aktiviraju što prije, na bilo koji način, svaki korak je dragocjen i značajan.

3. Što danas mi obični građani – učenici u školama, naši roditelji, možemo učiniti u vezi s tim?

Djeca mogu učiniti najviše, njima ostaje svijet koji je gotovo uništen. Djeca imaju moć da mijenjajući sebe mijenjaju budućnost, isprave nepravdu koja se nanosi životinjama i prirodi. Djeca mogu aktivirati i odrasle i potaknuti ih da daju veću podršku edukaciji i aktivnom djelovanju. Moja kćer ide u osnovnu školu, veganka je od rođenja, puno zna o pravima životinja i odlučila je biti aktivna za životinje i prirodu. Kao udruga često gostujemo u vrtićima i školama, dovodeći psa udomljenog iz skloništa za napuštene životinje, čime šaljemo poruku da se prijatelji ne kupuju, već udomljavaju. Želimo djeci pokazati kako se odgovorno brinuti za životinje, da one nisu igračke, već živa bića koja se raduju i pate jednako kao i mi. Također, djeca mogu poučiti roditelje i prijatelje da ne koriste plastične vrećice koje su velika šteta za okoliš i životinje, već radije platnene torbe i košare. Učimo djecu i kako životinje u zoološkom vrtu nisu sretne jer su doživotno zatočene i da umjesto odlaska u zoološki vrt mogu naučiti puno o životinjama iz knjiga i dokumentarnih filmova. Potičemo ih i da jedu što više voća i povrća kako bi rasla zdravo, a time ujedno pomažu i životinjama.

4. Dosta se poznatih u svijetu, ali i u Hrvatskoj uključuje u akcije vezane uz zaštitu životinja (pogotovo one provokativne protiv ubijanja zbog krzna), tko je to u Hrvatskoj?

Sve više poznatih osoba uključuje se u akcije za prava životinja. Prijatelji životinja radili su kampanje koju su podržali Doris Pinčić, Goran Višnjić, Luka Nižetić, Bojan Jambrošić, Franka Batelić, Ivana Kindl, Maja Vučić, Nikolina Pišek, Tatjana Jurić, Marko Tolja i drugi.

5. Je li vegetarijanstvo, veganstvo, odnosno način prehrane, nužno vezan uz ljubav prema životinjama, odnosno, znači li to da onaj koji jede meso ne voli životinje?

Ljudi jedu životinje jer su odgojeni da je to normalno, jer su odrasli u društvu u kojem se ubijanje životinja u klaonicama ne kažnjava zakonom, kao npr. ubijanje psa, iako i čovjek i pas i krava i svinja i kokoš jednako pate kada im se nanosi bol. Uzgoj i ubijanje životinja za hranu jednako je loša navika i izaziva ogromnu patnju žrtvama, u ovom slučaju životinjama, kao što je nekada bilo uobičajeno i zakonom dopušteno da bijeli ljudi drže crne ljude u ropstvu, da muškarci drže žene podčinjene i da djeca rade u tvornicama, a nad čime se danas zgražamo. Promjena prehrane najbolji je način da pokažemo da nam je stalo do životinja. Najviše životinja, preko 60 milijardi godišnje u svijetu, stradava zbog prehrane, najviše se okoliša uništi i uzrokuje glad u svijetu. Osim toga, svoje prijatelje ne jedemo, a životinje bi trebale biti naši prijatelji, a ne hrana. S pravom može biti ponosan svatko tko je vegetarijanac ili, još bolje, vegan jer time pridonosi svojem zdravlju, zaštiti okoliša, dobrobiti drugih ljudi i spašava živote životinja.

6. Zašto je ustanovljen Međunarodni dan zaštite životinja, koliko se dugo obilježava i u Hrvatskoj – što je, i tko, uopće doveo do nužnosti uspostavljanja takvoga dana?

Upravo sve veća svijest o nepravdi koju nanosimo životinjama, koje imaju jednako pravo na ovaj planet kao i mi, i koje ne trebamo i ne bismo smjeli iskorištavati za svoje potrebe, rezultirao je i ujedinjenjem pokreta za životinje u cijelome svijetu, pa tako i obilježavanjem međunarodnih dana poput Dana zaštite životinja, koji se obilježava svake godine 4. listopada.

7. Kakva je situacija u svijetu, a kakva u Hrvatskoj u vezi s ugroženošću vrsta i njihovom zaštitom?

Svaki danom izumiru životinjske vrste. Zbog našeg bezobzirnog djelovanja nemilosrdno se uništava okoliš. Raste lista ugroženih vrsta u svijetu, pa tako i kod nas. Prema ukupnom udjelu svjetskih popisa ugroženih životinja, u Hrvatskoj su najugroženije slatkovodne ribe, ptice i vodozemci, među kojima stalno raste broj ugroženih vrsta riba, dok je sredozemna medvjedica kritično ugrožena.

8. Kako je zakonodavno riješen taj problem u Hrvatskoj, primjeri u svijetu, što još treba doraditi?

U Hrvatskoj su doneseni Zakon o zaštiti životinja, kao i Zakon o zaštiti prirode, no potrebne su još mnoge promjene zakona, a osobito je veliki problem njihova provedba. Zakoni kojima se štite životinje u već nama susjednim zemljama napredniji su od hrvatskoga, a i provode se u praksi. Ono što u svijetu odlično funkcionira, a u Hrvatskoj nedostaje, je tzv. Animal Police, policija, odnosno inspekcija za životinje koja štiti životinje od mučenja i reagira prijavljivanjem zlostavljača životinja.

9. Evo, i Greenpeace je konačno u Hrvatskoj, što će to značiti za nas? Koliko je udruga za zaštitu životinja i prirode u nas, rade li učinkovito svoj posao? Neki govore da su udruge za zaštitu životinja, prirode, dosta agresivne i isključive. Je li to po Vama istina, je li to možda jedini način?

Važna je suradnja udruga za prava životinja i udruga za zaštitu okoliša jer su im ciljevi vrlo često povezani ili čak jednaki. Svaka kampanja je različita i zahtijeva različiti pristup - nekada treba biti prilagodljiv, a nekada treba biti isključiv.

10. Koja je Vaša omiljena životinja?

Iako sam skrbio za psa, imam veliko poštovanje prema svinjama. Zanimljiva mi je njihova znatiželja i inteligencija, kao i njihova privrženost i osjećaj za obitelj. Imao sam prilike družiti se s njima u utočištu jednako kao nekada sa svojim psom.

11. Kad se danas mladi zapitaju: "Gledamo kako se ne poštuju ljudska prava, prava djece, prava radnika, prava cijelih naroda, zašto bi se trebalo toliko truditi oko prava životinja?"

Sve je povezano. Zapravo, nasilje i nepravda koju činimo životinjama imaju isti princip bezobzirnosti i agresije koju vršimo nad ljudima. Zalažući se za prava životinja ne odmaže se pravima ljudi, već im izravno pridonosimo. Teško ćemo se riješiti nasilja i diskriminacije među ljudima ako ne popravimo naš odnos prema životinjama.

12. Na koje sve načine se može uključiti u aktivnosti vezane za prava životinja?

Mnogo je načina da se pomogne životinjama i puno zanimljivih informacija o tome može se naći na našoj web stranici i na Facebook stranici Prijatelji-zivotinja.hr. Na web stranici nalazi se lista tvrtki koje ne testiraju na životinjama, besplatni servisi i radionice, mogu se besplatno naručiti video i tiskani materijali, potpisati peticije. Svi su dobrodošli i kao članovi i kao podrška ili se mogu na razne načine aktivno uključiti. Puno je jednostavnih stvari koje mogu pomoći životinjama. Pridružite nam se.

Odgovori na pitanja za intervju objavljen u Modroj lasti br. 2, listopad 2012.
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Udruga Prijatelji životinja neprofitna je nevladina udruga, osnovana 2001. godine s ciljem promoviranja zaštite i prava životinja te vegetarijanstva, odnosno veganstva, kao etički, ekološki i zdravstveno prihvatljivog životnog stila.

Udruga je članica EVU,
Eurogroup for Animals, ECEAE, IAFC i OIPA.







Prijatelji životinja, Jurišićeva 25, 10000 Zagreb

Radno vrijeme ureda: od pon. do pet. od 10 - 16h,

a izvan radnog vremena po dogovoru

(molimo da svoj dolazak najavite).
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